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fjälll<on 
Information om: 

SVENSK FJÄLLRASAVELS 

ÅRSSTÄMMA 2015 
Medlemmarna i Sven k F' .. 11 o ts 
stämma I y· k s Ja ras avel välkomnas härmed till Norrbotten för are 

· 1 ommer att bo i en f t · . . .. .. ut-
byggda vattenfall i s .. . an ashsk m1lJo med norra Europas storsta ~ r 
i olika storlek och f" yhnfalte\. Vi kommer att besöka fyra olika fjällkobesättning_a . 

or oppningsv· f o .. • bllf 1 
anslutning till hotell St f . is 1_~ns nat for alla smaker. Förläggn1ng~n a 
finns kylskåp kok .. To~ orsen 1 4 baddsstugor med två rum i varje. I vaf]e st~g 
övriga målt'd, k moJ ig eter, tv, bredband samt toalett och dusch. Frukost oc 1 er ommer att int O h rnet as pa otellet om inte annat anges i prograrn · 

Program: 
Fredag den 31/7 
12.00-13.30 Samlin . 
hotell Storforsen. g och mcheckning vid 

13.30-14.00 Kaffe meds .. å 
14.00-15.00 Infor . m~rg s. 
15.00-17 00 A 1 mation fran styrelsen. 

. · ve sresoneman d 
mng av årets motio g me anled-
17 nec 

.00-1900 vr o 

19.00 . 1. ittar pa Storforsen. 
M1ddagsbuffe. 

Lördag den 1/S 
07.00-08.00 Frukost 
08.00 . 

Gemensam avresa med b 
mot Svartlå. uss 

09.15-11.00 Vi kollar kor hos 

11.00 familjen Nilsson. 
11.10-12.00 B~s~ till Havsträsk. 

V1 tittar på djuren h K 

12.00 
13.00 
13.50-15.15 

15.15 
16.30 
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Birgitta Karlsson os urt o 

Lunch_ hos familj~n Karlsson 
Buss till Vuollerim. . 
Besök hos Polcirkeln 
gårdsprodukter i Vuol . 
deras fjällk b .. . lenm och 

. o esattnmg. 
Buss till Vitberget 
Eftermiddagskaffe hos An S . 

n- ofl 

och Mikael Ågren. Vi tittar på 

deras kor och de unika .. rned 
"fjällfåren" (inte nära slakt 
fjällkorna). 

18.00 Buss till Storforsen. 
19.20 Stämmomiddag. 

Söndag den 2/8 
08.00-09.00 Frukost. 
09.00-10.00 Städning av stugor. 
10.00-12.00 Årsstämma. 
1230 Lunch och hemresa. 

Kostnad boende mat 1500kr per person, orri 
I ' .. efters ngen kostnad för bussen på lordag 011-

N orrbottens läns hushållningssällskaP sp 
srar den. 
S .. t e:xtra angkläder kan hyras på stället mo 
kostnad. NilS
Anmälan för deltagande görs till RobeT1: naJl 
son 070-6632192 eller korn@telia.co!Il 

111 

den 1/6. 

b e!l 
Varmt välkomna till Norrbotten oc 

intressant stämmohelg! 

fjällkon 
•• 

REDAKTORSORDET 

' 
Nytt år nytt nummer! 

. \ 
\ 

Svensk Fjällrasavel 

Välkommen till ett nytt år med "Fjällkon"! Detta num
mer är nästan helt inriktat på att ge diskussionsunder
lag för avelsinriktningen på årets stämma. Världen 
har ändrat sig mycket sen vi startade föreningen för 
snart 20år sedan och förutsättningarna för fjällrasen 
med den. 
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INNEHALL 
Ta chansen och tyck till i tidningen och för fram din 
åsikt i dessa frågor, vi behöver all input som bara går 
att få för att fatta kloka beslut för framtiden. 

INFO OM STÄMMAN 
INNEHÅLL/ REDAKTÖ RSO RO 
INBJUDAN TILL DISKUSSION ... 
30 ÅRS AVEL 
BREDDNINGSAVEL I SIFFROR 

s2 
s3 
s5 

s 6-11 
s 12-17 
s 18-21 
s 22-27 

Programmet för årets stämma är med i denna tidning, 
vi hoppas att så många som möjligt vill komma till 
det vi försökt göra till en intressant och givande helg. 
Sista bokningsdatum är tidigare än vanligt, vi har 
preliminärt bokat ett begränsat antal stugor baserat 
på tidigare års stämmobesökarantal och ska vi kunna 
öka antalet platser behöver vi veta det i tid. Så hör av 
er med bokning så snart som möjligt. DAGS ATT JUSTERA RIKTNINGEN? 

DEBATT OM FJÄLLNÄRA 
FJÄLLNÄRATRÄFF I ÖREBRO s 28 

Väl mött till debatt i kommande nummer och på 
stämman! 

Redaktör och 
Ansvarig Utgivare: 
Robert Nilsson 
Övre Svartlå 515 
961 98 Boden 
mobil: 070-663 21 92 
korn@telia. com 

Layout: 
Emma Nilsson 
Klubbacken 45 
129 39 Hägers ten 
mobil: 073-803 40 83 
emma.ingrid.karolina@ 
live.se 

Tryck: 
Kph Trycksaks bolaget AB, 
Uppsala 

Tidningen Fjällkon är 
Svensk Fjällrasavels 
medlemstidning som ges 
ut ca 4 ggr per år. Däre
mellan skickas aktuell 
information ut. Annonser
ingen med radannonser i 
tidning och info -blad med 
t.ex. "Köpes/Sälj es" 
är gratis för medlemmar. 

Samtliga artiklar i Tidnin
gen Fjällkon är författade 
av redaktionskommitten 
om ej annat anges. Åsik
ter framförda i signerade 
artiklar delas inte autom
atiskt av Svensk Fjäll
rasavel, utan är författar
nas egna. 
Tidningen får i korta drag 
citeras om källan anges. 
Eftertryck är dock 
förbjudet utan skriftligt 
tillstånd från 
Svensk Fjällrasavel. 

Robert Nilsson 

ISSN 1401-7806 
Utgivningsbevis PRV nr 
21560 

Medlemsavgift: 
300:- insättes årligen 
helst på Svensk Fjäll
rasavels 
BG 536 1-8070. 
OBS! Skriv ditt namn och 
adress ! 

Omslag: 
Foto: Eva Nilsson 
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fjälll<on 
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SVENSK FJALLRASAVEL 
Ordförande: 
Karl-Gunnar Ekeberg 
Gra nö 2465 
760 40 Vädclö 
tel: 0176-545 71 
mobil: 070-5763 175 

Vice ordförande: 
Robert Eklundh 
Ytterbyv 8 
811 95 Järbo 
tel/fax: 0290-705 25 
mobil: 070-317 73 51 
e-post: nilsesihyttan@telia.com 

Kassör: 
Evy Schale 
Killhult 
312 98 Våxtorp 
tel/fax: 0430-31 1 18 
e -post: evy@schale.se 

Sekreterare: 
Anna Axelsson 
Evertsberg 3445 
796 91 Älvdalen 
mobil: 073-065 48 45 
e-pos t: anaxxel@hotmail.com 

Ledamöter: 
mena Lantz 
Myckelgensjö 307 
895 92 Bredbyn 
mobil: 070-673 86 06 

Josefin Höglund 
Rössjö 210 
893 95 Sidensjö 
mobil: 073-0560015 

Louise Westerberg 
Ormön 116 
742 92 Gräsö 
mobil: 070-311 22 03 
e-pos t: gimskogen@banhof.se 

Suppleanter: 
Lars Halvarsson 
Perjosvägen 5 
782 75 Malungsfors 
mobil: 073-028 00 01 

Anders Söderberg 
Blecket-Bergvägen 29 
795 92 Rättvik 
mobil: 076-127 63 05 

Ivan Eriksson 
Torsvi Svanviken 
7 45 99 Enköping 
tel: 0171-830 35 

Valberedning (s. k.): 
Lars-Göran Lindgren 
Velinga sjogerclala 2 
522 92 Tidaholm 
mobil: 070-673 86 06 
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www.fjal lko.se 
Revisor: 
Tove Klackenberg 
Valclemarsbergsvägen 4 
451 43 Uddevalla 
mobil: 070-3897760 
e-post: tovekla@gmail. com 

Livdjursförmedling: 
Mårten Dahlberg 
Mariebergs Gård 1296 
872 96 Bjärtrå 
tel: 061 2-532 67 
fax: 0612-531 07 
OBS ! Tel. tid måndagar 
12-13 

Stambokföring: 
Robert Nilsson 
mobil: 070-663 21 92 
e-pos t: korn@telia. com 

Renrasighetsintyg: 
Robert Eklundh 
mobil: 070-317 73 51 
e-post: nilsesihyttan@telia.com 

Fjällnärakommitte: 
Ivan Eriksson (s. k.) 
Torsvi Svanviken 
7 45 99 Enköping 
tel: 0171-830 35 

Lars-Göran Lindgren 
Lars Halvarsson 

Avelskommitte: 
Robert Eklundh (s. k.) 
Mårten Dahlberg 
Tomas Lundholm 

Tidningen Fjällkon 
Redaktör och 
Ansvarig Utgivare: 
Robert Nilsson 
mobil: 070-663 2l 92 
e-pos t: korn@telia.com 

H~msidesansvarig: 
Gorgen Majewski 
Hantverka regatan 53c 
265 36 Åstorp 
073811 1560 

e-post: gorgen@majewski.se 

. 
Grundkurs i internationell ekonomi 
1i d·t· o Du säljer ra 1 1onell kapitalism: Du har tva kor. . h 
den ena och köper en tjur. Hjorden förökar si? oc 
ekonomin växer. Du säljer dem och kan pensio
nera dig på inkomsten. "ljer 
Ett amerikanskt företag: Du har två kor .. Du sa ek
en och tvingar den andra att producera lika rnY 

t · ··1k d när kon e mJo som fyra kor. Du blir överraska 
döL .. 

·kar for 
Ett franskt företag: Du har två kor. Du streJ 
att få tre kor .. . 
E · ·· orn tt Japanskt företag: Du har två kor. Du gor 
dom till en tiondel av en vanlig kos storlek, rnen 
dom producerar tjugo gånger mer mjölk. ~;:ra:o
skapar du en smart ko-serie som du kallar 
kimon och marknadsför över hela världen .. . 
Ett singaporeanskt företag: Du har två kor. Dorflar 
·d· . . tu99 i issla1. Dom gnps av polisen som tror dorn 
tuggummi. 

Ett brittiskt företag: Du har två kor. Båda är 
galna... t 
Ett· · du ve . Italienskt företag: Du har två kor. Men 
mte var dom är. Du tar lunchrast.. . . tur-
Ett grekiskt företag· Du sa··11·er dina kor till en 
i · . · r one··· 
st. Special pnce for you, my fliend. Two fo u bar 

Ett nordkoreanskt företag· Du har två kor. D att 
3oo personer som mjölkar dom. Du deklar~rar ocb 
du har full sysselsättning och hög avkastnin~ er 
ser till tt · skriv 

a polisen griper journalisten s_orn efl··· 
om hur mycket det handlar om i verklighet . dorfl 
Ett ryskt företag: Du har två kor. Du räknar får 
och ~år det till 5 kor. Du räknar dom igen ochocb 
det till 42 kor. Du räknar dom ännu en gång "fl!l\J 
får d t t 'll .. pnar a e i 12 kor. Du slutar räkna och op 
en flaska med vodka. graf 
Ett v~tryskt företag : Du har två kor. Dorn bese 
Sver:ge i ishochey. . di!la 
Ett hnskt företag: Du har två kor. Du bjuder 

5
or!l 

kor ° K ·" 1keP P~ oskenkorva och sälje r sedan rnJ 0 

M umin-Baileys ... 
Ett se · · varav . We1z1skt företag: Du har 5 000 kor, dorfl 
mgen tillhör dej. Du tar be talt för att förvara 
åt andra t 
Ett· .. · .. r stor· 

irlandskt företag: Du har två kor. Det a 
Du ordnar en fest för att fira . ·arag 
~tt svens~t företag: Du har två kor. D.~ får ~~ ior 
~ån EU for att inte mjölka dom. Du koper t 

till och få .. 
r annu mera bidrag ... 

Fjälll<on 

INBJUDAN TILL DISKUSSION OM ATT 
•• 

FORMULERA DEN SVENSKA FJALLKONS , 
KVALITEER 
Nipakademin är en liten förening i Västra ånger
manland som tar fram ideer och arbetar för att göra 
dem till verklighet och sedan knoppa av dem till 
egen verksamhet. Ur akademin har det fötts ett 
arbe tskooperativ (Rafna Gård) ett försäljnings
kooperativ (Norrbete) ett småskaligt slakteri (Raf
naslakt), en utbildning för grönisar (Gröna entre
prenörer) och en del annat. 

Vi har under en tid gått i tankarna på att vi borde 
lansera den svenska fjällkons kött och mjölk. Vi 
bjuder därför in till en diskussion runt ett antal 
kvalitetskriterier som vi tycker har inverkan på den 
kvalite vi vill producera. 

Nipakademins ide är att höja kvaliten och att 
förädla lokalt. För att höja kvaliten behöver vi åter
skapa näringsvärden, relationer och konserver
ingstekniker som de såg ut innan den billiga oljan 
förändrade våra jordbruk. Men också vila på nya 
rön gällande djur och teknik. 

Det viktigaste är kanske att vi återgår till att ge 
djuren enbart sin naturliga föda, det vill säga gräs , 
löv och örter i olika former. Det är också viktigt för 
oss att inte tillsätta olika typer av tillsatsämnen 
och konserveringsmedel. Vi vill också återskapa 
det hantverksmässiga förhållandet mellan produ
cent och kund vilket i korthet innebär att den som 
producerar maten också säljer den och därmed tar 
ansvar för sina produkter. 

Vi ser också att djur som får vara utomhus året 
om blir friska. De tio gårdarna inom Norrbete har 
inte använt antibiotika sedan de utvecklade sin or
ganisation 2007 där utevistelse men skydd finns. 
Djur som trots allt måste behandlas ska tas ut ur 
produktionen och får inte nå kunder. 

Målsättningarna med arbetet att lansera fjällkon 
är flera. En av dem är att få upp antalet stambok
förda fjällkor. Ett annat att få en ekonomi i det 
hantverksmässiga jordbruket. Vi tänker oss att det 
hela kan skötas genom ett avtal mellan ett antal 
producenter som fler efterhand kan ansluta sig till. 
Men ingenting kan vara bestämd på förhand, det 
är upp till gruppen som vill arbeta vidare med iden 
att bestämma. 

Här är de kvalitetskriterier som vi har tänkt 
fram och som är öppna för diskussion. 

Svenskt f]ällkokött 

Stambokförd som fjällko 
Antibiotikafritt 
Spannmåls fritt 
Utevistelse året om 
Tre betessäsonger 
Fettklass 3 till 5-
Hängmörat i 40 dygnsgrader 
Utan mellanhänder 

Varierande kriterier 
Skogsbete 
Naturbete 

Svensk fjällkomjölk 

Stambokförd som fjällko 
Antibioti kafritt 
Spannmålsfritt 
Utevistelse året om 
Kalvarna föds upp på mjölk till 
slakt efter tre betessäsonger 
Ohomogeniserad 
Opastöriserad 
Utan mellanhänder 

Varierande kriterier 
Skogsbete 
Naturbete 

Vi bjuder in till en diskussionen om kvalite på Hola 
folkhögskola den 15 april kl 13 i samband med 
kursen Gröna entreprenörer. Det kommer gå att 
koppla upp sig via videolänk om resan är lång. An
mälan om att delta skickas till mathias.wogenius@ 
gmail.com eller per telefon 076-0061126. 

Våra erfarenhet och analyser säger oss att arbetet 
med att lansera fjällkon måste ske på ideell basis . 
Det finns ingenting som är så förödande för lands
bygden som när bidragsfinansierade projekt dras 
igång och ämnar organisera bönder. 

Framtiden ligger nog snarare hos producenter som 
den söta fjällkokalven på bilden. 

Mathias Wogenius 
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SUM ERIN A 
A EL 

MED BREDDNING OCH BEVARAN DE! 

Det går inte att säga exakt när aveln f'" f' .. 
b ... d fo or Jall-

rasen OfJa e a en ny inriktning O h d . 
1.. d · c elv1s 
amna e stigen som gick enbart m t h" 

k t · f" .. 0 ogre av as nrng or att aven lägga in and · ra aspekter 
1 avelsarbetet. Det skedde gradvis M 

.. 1. å · en ska man va Ja ett start r kan man på god 
ta 1985 när 938 Ricko SKB 86938 eft a 

4
gru~der 

S . er 1 River 
KB 6169 sattes rn som ungtjur på . 

f .. o semm Det 
var orsta gangen sen starten av 1 · 

ave sarbetet 
som man tog ett steg tillbaka och f" .. 

.. k . orsokte åt 
eruppvac a en tJurlinje som dött ut K -

· rasst sett 

6 

h d . i!l' 
a e man mte heller haft den möjligheten 

nan frystek ·k .. t 
Ill en for sperma utveckla 5· 

1986 k" 141 
R

. opte Nordavel in två kalvar efter .,,, 
lSS SKB 618 ble" lv 

satt 8 varav en av dom 1987 .. rsta 
·. som 950 Risto SKB 86950. Dessa två fo a.<.1 
msatta un t b 11ov 
b g urar svarade mot ett stort e ,,, 

redare h.. . .. e sow 
v·11 arstamnmgar för de djuragar t a.<J 

i e avla sin f' "l 1ute 70 t 
1 

a Ja lkor renrasigt. Sen s .. 
11

gts 
tillb::t hade de renrasiga tjurlinjerna t~~l{Of' 

a hårt av de nya, från andra raser 1 

72 Lager SKB 6618. 

sade tjurfäderna. Aveln hade för de som ville 
ha fjällrashärstamningar sen slutet av 70talet 
dominerats fullständigt av Halvbröderna 6 
Hoss och 705 Sol, den store matadoren 708 
Bill, 717 Kare samt halvbröderna 723 Figer 
och 726 Basker och alla dessas söner. Som 
tur var representerade de fyra tjurlinjerna 
skilda härstamningar så det räckte rätt bra 
under nästan ett decennium men mot mitten 
av 80talet stod det klart att i längden blev det 
tunt. Man tröskar verkligen ut det man kan 
ur de fyra "kärn linjerna" och 6 Hoss, 708 Bill 
och 726 Basker får alla nya söner insatta på 
andra halvan av 80talet men bland fjällras
förespråkarna har "tappen slagits ur tunnan" 
och man vill ha fler äldre tjurar insatta som 
tjurfäder efter "borttappade" tjurlinjer. Nor
davel beslutade att för att möta efterfrågan på 
obesläktat material så skulle man även sälja 
av en del av de 300doser per tjur som sparats 
som genbank efter det att frystekniken utveck
lats i mitten på 60talet. Man bedömde att man 
kunde gott klara sig med 100doser i lager per 
tjur. 

LYCKTRÄFFEN 72 LAGER! 
Från avelsledningens sida kollar man upp en 
del äldre bra avkommebedömda tjurar som 
använts i mitten och slutet på 70talet och 
hoppas särskilt på 70 Gull SKB 6590 och 72 
Lager SKB 6618. Lars Näsholm som förestod 
försöksverksamheten på Rödbäcksdalen hade 
tidigt fört fram 72 Lager som en tjur värd att 
titta på eftersom man haft flera bra kor i den 
besättningen efter honom, men dittills talat för 
döva öron. Men när man kör dottergrupperna 
i en ny avkommeprövning så ser man att 72 
Lager har bra värden och tar upp honom som 

fjälll<on 

708 Bill SKB 76708. 

tjurfader och skickar ut sperma till sektionerna 
för seminering av tjurmödrar. 70 Gull däremot 
övertygar inte i den nya avkommeprövnin
gen och blir inte utskickad. På Rödbäcksdalen 
står man för vad man sagt och seminerar en 
av de bästa korna med 72 Lager och in på se
min kommer han 1987 för att sättas in 1988 
som 6715 Lage SKB 86715. Föga anar någon 
då att han ska bli den viktigaste fjällrastjuren 
alla kategorier för att hålla uppe kvaliteten på 
fjällrasen de kommande 20åren! 

Ytterligare en tjur efter Lager köps in 1988 
och kommer 1989 ut i semin som 6728 Laza
rus. Även en tjurkalv efter 41 Lyster SKB 6587 
köps in 1988 men bedöms inte hålla måttet 
och slaktas. Just att komma genom nålsögat 
att bli insatt i semin var en svår passage att 
klara för många av det sena 80talet och det ti
diga 90talets fjällrasungtjurar. Många gånger 
fanns känslan, rätt eller fel, att man nog från 
Nordavels sida kunde ge med sig och köpa 
in en och annan udda härstamning men de 
verkade ha en tendens att inte "växa bra" eller 
att "inte hålla exteriört" eller ha "dålig sper
makvalitet". Kanhända var det sant, för vi har 
ju sett vilken stor spridning vi haft på storlek 
och exteriör i rasen sen vi breddade den, men 
de många bråken kring korsningsaveln som 
varit innan gjorde att förtroendet inte fanns 
mellan fjällrasförespråkare och avelsledning 
och att misstankarna om tjyv och rackarspel 
dök upp. 

Ytterligare bredd i det sena 80talets avel åstad
kom K-G Hedlings import av 175 Jo-Moen 
SKB 6659 från Norge som fick två inköpta 
söner på semin 6718 Joar och 6720 Jovial som 
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fjälll<On 

sattes in under slutet på 1988. En son efter 713 
Smyg SKB 76713 köptes in och gick hela vä
gen fram och kom ut 1990 som 6732 s .. .. . napp. 
Aven 7 43 Blsko S_KB 76'.. 43 gick ut som tjur-
fader och tre ungtJurar koptes in men d" k . ars et 
det sig, en blev väldigt ful exteriört O h 1 k 

d 
o c sa -

tades, e tva som sparades var granna 
.. d b t.. k h men en vagra e e ac a oc den som betäckt h . . e ade 

sperma som mte gick att frysa. Bisko r ko 
k 

. 1c ater-
omma som tJurfader och gav då 5748 B" . .. . . or som 

via sonen 40 Pelle fort m tJurlinjen bl d 
sens bästa idag! an ra-

ÄLDRE TJURFÄDER INGEN GARANTERAD SUCCE! 
Det stod snart klart att användandet .. 
t . t. f" d . av aldre 1urar som JUr a er mte var någon enk 1 .. . 
framgång och när avkommebedömn· e vag till 

.. . .. mgsresul-
taten borJade komma for de först ins tt . 

h R. o . a a R1cko 
oc isto sa var mte resultaten im 

d 
. . . ponerande 

Ingen av e tidiga tJurarna efter äld . · 
· k h 11 b.. .. .. re matenal 

gic e er attre an forväntan bortsett då o 
det lysande undantaget 6715 Lag D fran 

e. et stod 
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~art att ska man lyckas att bredda härstamn
mgarna med "ld . o o n 1ov a re tJurmaterial sa far rna 
att vara väldigt kritisk till tJ·urmoderrnateriaiet 
och h h" .. ner a oga krav där. Den sanningen ga 
fortfarande och ska man använda äldre tjur~: 
(genbanksmaterial) så är erfarenheten fortsa 
att det "11 "·· '"''er . ga er att hitta de da·· r korna sorn a! V 

m "lk" .. -1-
Jo och hjälpa tjurlinjen med lite nya I11]

0 

kanlag. 

Ett nutida exempel på det är 6869 Marieberg 
med en papp f""dd d.. d soJtl a o 1959 som var be orn 11 
en knapp medeltjur 1966 med F-tal 100 °~. 
som i M · e ar aneberg har en son som 55år senar 
en med lt" · · . utaJl 
t . e Jur 1 dagens fjällraspopulation, :Ett 
v1ve1 tack vare mjölkanlag från mödernet. 

~nnat kan vara 44 Fagerman SKB 6688 so; 
ar en fader född 1966 en morfar född 19 N 

~~~ en MMF_ född 1971 men ändå haf ~~r. 
M +9 och tillhör fjällrasens 10 bästa tJUf tt 
de~n -~ramförallt är den lärdom vi fått dra :r 
m c~all~? att testa nog många tjurar, tör ~et 
bi{ f ttsan man tror att man hittat rätt kan tjtl' 

e · om det nu blev kom de dåliga ung 

6869 Marieberg. 

rarna att bli grundligt avkommebedömda på 
80-100 döttrar och det hade man utan tvekan 
kunnat minska till 30-40 för att få fler prövade. 
Men då hade kostnaderna för sperman ökat 
och det hade behövts kompenseras med pen
gar från annat håll. Men skriva om historien är 
inte möjligt så det är inget att gräva ned sig i. 

En lärdom vi fått av att sparka igång fler 
tjurlinjer är att fjällrasen var bredare genetiskt 
än vad vi kanske förstod. Storleken, exteriören, 
juveregenskaperna, fett och proteinhalterna 
i mjölken varierade mer än väntat. Eller för
resten, väntat och väntat, ingen av oss som va
rit med hade väl klara förväntningar om nåt 
annat än att vi ville lämna korsningsaveln ba
kom oss och rädda fjällrasen kvar som en egen 
ras för framtiden. Så klara förväntningar om 
resultatet av aveln fanns nog inte , förhoppnin
gar är nog ett mer rätt uttryck. 

fjälll<on 

VARIATION, VARIATION, VARIATION! 
Med risk att låta tjatig genom att återanvända 
rubriker från de senaste tidningarna så kan 
man konstatera att många av de äldre tjurlin
jerna har visat sig ärva storlek och kroppsdjup 
som man kanske inte förväntar sig på en fjällko. 
Gamla tjurar som 14 Gredor SKB5835, 9 Zober 
SKB5663, 38 Desing SKB 6574, 46 Lester SKB 
6578, 29 Ise SKB 6617 och 713 Smyg SKB 
76713 har ofta gett väldigt granna, kraftiga 
och ibland rent stabbiga kalvar som i vissa fall 
blivit tjurar som vi valt bort för spermasamling 
på Alebäck på grund av att dom varit för stora. 
Just sambandet mellan att en tjurkalv som är 
storväxt vid födseln och i sin tur, om han får bli 
avelstjur, ger storväxta kalvar är starkt i fjäll
rasen. Används han då på kvigor med smala 
trånga kors är det ingen framgångssaga. 

Även det omvända gäller och ett flertal av gen
bankstjurarna har gett "pevliga" och småväxta 
kalvar. Tjurarna i linjerna efter 148 Tess och 27 
Lutar har inte imponerat på det området och 
även det har resulterat i bortvalda tjurar då de 
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blivit väl ynkliga. Så även där gäller det att ha 
lite tur och få matchande storleksanlag från 
mödernet om det ska bli bra. 
Åter andra äldre tjurar som tillexempel söner
na efter 41 River har påfallande ofta gett tju
rar som närmast haft en "modern" typ, rätt 
högresta och inte så kraftiga, lite åt holstein
hållet. Eller ska vi kalla det "Fjällstein"! Just 
det syntes på många av döttrarna till 938 Ricko 
och gjorde att han trots att han inte gav över
drivet med mjölk åstadkom en och annan tjur
moderkandidat för den fina exteriörens skull. 

Åter andra tjurar har ofta gett småväxta men 
kraftiga avkommor, lite mer åt "grishållet" 
om man ska vara elak. Just 70 Gull gav den 
modellen på avkomman och det gick ofta i 
arv hos 6718 Joar och 6732 Snäpp som hade 
ett möderne linjeavlat på 70 Gull. När det då 
som i 6732 Snäpps fall parades ihop med ett 
fäderne som gav storlek så blev resultatet ib
land närmast Charolais liknande kor. Jag har 

6867 Rapp. 

10 

själv slaktat en 24månaders förstakalvare på 
234kg slaktvikt och en andrakalvare på 270kg 
slaktvikt efter 6732 Snäpp och de vikterna bru
kar de fåtal gånger de dykt upp under rnina 
25år varit reserverade för gamla kor med ett 
alltför bra "hull". 

Men gemensamt för allt material är att det 
ibland blivit perfekt också. Jag har kanske 
r:,st omkring och tittat på fjällkor mest av alla 
fJallrasbönder de senaste 20 åren via olika 
"~.efattningar" i Svensk fjällrasavel och alla 
s.t.~mmor, och det har verkligen funnits grann~ 
fJallkor att hitta. Men det har inte alltid vant 
lä~t ~tt få det att gå i arv flera generationer. 
~arfor ~~ller det att testa flera tjurar om rnan 
vill ha igang en linje så man inte bara får det 
~a.n in;e vill ha om oturen är framme. Sa~
hdigt far man inte använda för brett material 
om man vill få rasen åt något håll de sakerna 
står emot varandra likt ordspråk~t att "alltid 
ha ändan bak". Så ska vi vara ärliga så gäller 

fjälll<on 

6718 Joar dottern 27 Snövit med den kommande Alebäckstjuren 1010 Olav. 

det faktiskt att ha en aning tur och inte så lite med korsningsaveln heller inte hämtade alla 
"koöga" i kombination om det ska lyckas. Ale- sina anlag från de inkorsade raserna, en del 
bäckssamlingarna varit ovärderliga för oss när fanns redan i fjällrasen, och varför skulle det 
vi därigenom kunnat frysa fler tjurar och testa inte det, fjällrasen är den ras som ligger när
dom på en mindre dottergrupp för att se åt vart mast sitt gamla lantrasursprung. Eftersom vi 
det lutar. Lite ironiskt är det allt att det som vi idag använder så många tjurar i populationen 
tyckte sämst om med den gamla SKB-aveln, jämfört med när breddningsaveln startade så 
"egenskapsaveln" som avelsledningen kal- kommer den spretiga bilden (på gott och på 
lade det eller korsningsaveln som vi kallade ont) att vara den bestående om vi inte bestäm
det (det att komaterialet spretade åt alla håll mer oss för att göra något åt saken. 
exteriört och kvalitetsmässigt), inte blev så där 
tvärsäkert bättre när vi fasade ut korsnings-
materialet ur fjällrasen. Nog spretar det min- Robert Nilsson 
dre idag än det gjorde med tjurar som hade 
fyra, fem raser i stammen och dessa parades 
med lika blandat komaterial men det spretar 
likfullt mer än vad vi trodde det skulle göra 
när vi startade. Dels finns naturligtvis rester 
kvar av det inkorsade materialet på en del 
kor, men otvetydligt är den fjällras som räd-
dats kvar via genbankstjurarna på 60talet en 
bredare ras än vad vi trodde. Vi får nog även 
konstatera att all den variation som åstadkoms 
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När jag skrivit artikeln om hur vi de gång
na 30åren sett ut så blev jag nyfiken på att 
få det mer konkret i siffror för att kunna se 
hur mycket "ny bredd" som det blev av allt 
strävande med att leta nya kolinjer med avvi
kande härstamningar. Jag har gjort ett försök 
att visa det. 

GENETISK BREDD. 
Det är lite lurigt att få fram ett mått på faktisk 
genetisk bredd i en population utan att hamna 
i ett avancerat räknande på inavelsgrader och 
släktskap. Jag är helt enkelt inte nog kunnig 
för att göra en sådan beräkning. Det kommer 
vi kanske att kunna göra en dag när registret 
vi bygger är färdigt och alla härstamningar är 
inlagda om vi då får hjälp av "bättre räknare". 
Men man kan använda enklare lite mer "bond
ska" beräkningssätt utan att krångla till det i 
onödan. Man kan räkna på hur många tjurar 
som finns frysta, hur många tjurlinjer som dom 
kommer ur, hur många kolinjer som finns ba
kom tjurmaterialet etc. Nu vet alla att hur man 
delar in ett material påverkar redovisningen 
av det. Man kan vinkla det. Ni vet det där med 
lögn, förbannad lögn och statistik. 

Jag har för åskådlighetens skull valt att dela in 
materialet i några olika grupper som är relativt 
lätta att definiera från varandra . Jag har även 
tagit med tjurar från Norge och Finland för att 
få en så fullständig bild som möjligt. 

heten: 54 tjurar födda på från 52-71, samlade 
på Nyland, och stamboksförda i den gamla fyr
siffriga nummerserien i SKB stamboken, oftast 
d · "gene tJurar man pratar om när man pratar 
banks tjurar" 

2 Nyare genbankstjurar från seminverksam· 
heten: 28 tjurar födda 71-81, samlade på Ny
land, och naturligtvis lika mycket genbanks~ 
material som dom äldre men ofta bortglömda 1 

' f" rts resonemangen. Det är tjurar som stambok O . 
i den nya femsiffriga serien och som satts in 
· · innan 
1 sem~~ . under korsningsavelsepoken å 
man borJade tänka på breddning. Exempel P 
dessa är 708 Bill, 7 43 Bisko och 786 Maro. 

f"dda 3 Semintjurar från Nyland: 35 tjurar O. 
83-99 och samlade på Nordavels anläggning 
i Nyland. På många sätt stommen i härstamn· 
· d flera mgarna på dagens fjällkor. Innehållan e 
av de sista 25årens mest använda fjälltjurar. 
940 Hompen, 943 Bass, 6715 Lage, 67 42 Barg, 
6758 Bula 6787 Laro. 

4 Semintjurar från Skara: 36 tjurar Födda 9i; 
12. Gemensamt för denna grupp är att de 
uppfödda i Falkenberg och samlade i Skara, 

5 PRF/Alebäckstjurar: 96 tjurar födda f~å~ ~~: 
12 samlade via PRF på gårdar eller via JO 
bruksverkets Alebäcksverksamhet. 

6 N k · · na av ors a tJurar. TJurar ägda och framtag 
1 Äldre genbankstjurar från seminverksam- STN föreningen i Norge. 
12 

f · .. 11 ha" rstamning 7 Finska tjurar. Tjurar av Ja ras .. 
med 12,5% eller mindre inslag av frammande 
ras framtagna i Finland 

Jag har tittat på hur många olika kolinjer 
tjurarna i respektive grupp stammar ur och 

. · k li'nJ·e presterat. hur många tJurar som varJe o . . 
Naturligtvis så är det så att en kolmJe som 
består av en tjurmoder med enbart gammal 
t . f" . h.. t ·ng är intressantare Jur orenmgs ars amm . 
än en nyare med flera generatwner avkom
mebedömda rutintjurar om man ser på det 

· .. tälla alla ur breddningssynpunkt. Så att _Jams 
kolinjer rakt av är inte helt rättvist men ger ett 
mått att resonera ifrån. Faktum är dessutom 

1. · na kom-att flera av de mest intressanta mJer . 
mit att samlas via Alebäck så det är inte alltid 

f.. tt vara dom behöver komma från 60talet or a .. 
. kt Siffrorna for mtressanta ur den synpun en. 
första gruppen gäller alla kolinjer som fan~s 
. "llersi~ i den. För de kommande grupperna ga . 
frorna enbart nya kolinjer som inte funmts 

r . kan bara med i tidigare perioder. Så en ko mJe 
räknas i en av kolumnerna även om d~~ ~a: 
tjurar i flera av dom. Så slutsumm~n b lf l' e 
totala antalet unika självstående mod~rne_ m
. K 'håg att Jag mte Jer bakom semintjurarna. om i . t'u 
räknat med linJ·erna efter SKB/korsnmgs J .~ 

. 1· · r "frysta rarna så det finns ytterligare mJe . 
men då med mer än 12,5 annan ras. T~llexem
pel är flera av de första låglandskorsm~gar~a 
tagna från rejält unika kolinjer med avvikan ~ 
härstamning. Så alla siffror rör bara det som vi 
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godkänner som renrasiga fjällrastjurar och det 
som finns bakom dom. 

Jag har även tittat på från vilket län som kolin
jen stammat ursprungligen ifrån, och med ur
sprungligen får då tills vidare menas så långt 
tillbaka som vi vet idag, det är alltså en siffra 
som inte är "huggen i sten". Jag har inte tagit 
med kolinjer från de på 90talet importerade 
norska tjurarna, dom räknar jag när jag går 
igenom det norska seminmaterialet, däremot 
räknas de två som vi fick in på 60talet (bakom 
Solberg och Desing). I det norska materialet 
räknas heller inte de svenska linjerna som 
dom köpt över tjurar efter och som finns rep
resenterade i Sverige. Så om jag lyckats göra 
rätt är ingen linje räknad två gånger. 

Tittar man på proveniensen (ursprunget) på 
kolinjerna så ser man att det äldre och nyare 
genbanksmaterialet är kemiskt fritt från koli~
jer som stammar från annat än de fyra nordh
gaste länen. SKB aveln på semin var koncen
trerad dit, så den sydligare delen av fjällrasen 
kom inte med i seminverksamheten med sina 
kolinjer. Så ser man på vad som finns kvar idag 
i fjällrasen är det väldigt lite som kommer från 
Dalarna, norra Värmland och Hälsingland. 
Tyvärr gäller det både historiskt och under se
mintiden. Vi har aktivt försökt kompensera det 
i den mån det gått under de sista 20åren. 

Att Jämtland dominerar är ju snudd på 
självklart men att Västerbotten har så myck-

13 



fjälll<on 
et material med förklaras med att man nådd 
väldigt långt avkastningsmässigt med fjäll~ 
rasaveln i det länet vilket satte avtryck i den 
tidiga seminverksamheten. Norrbotten och 
Västernorrland är rejält akterseglade antal
smässigt av de två första. Västerbotten var 
gravt underepresenterat i Avelscenteraveln 
oc~ ~et gjorde att tjurar från västerbottniska 
kohnJer blev relativt lättanvända jämfört med 
de från de gamla avelsbesättningarna. Had 
~i gjort en lista som innehöll linjerna efter all: 
tJurar som verkat på semin hade siffrorna mel-

Län Gamla Nyare Nyland 
G G 

Norrbotten 1 3 2 
Västerbotten 17 4 4 
Västernorrland 7 3 2 
Jämtland 12 11 11 
Kopparberg 

Gävleborg 

Norge 2 

Finland 1 
Överkorsn, RK 

Överkorsn, SRB 
Överkorsn, SLB 

Okänd 

Summa linjer 40 21 19 
Antal tjurar 54 28 35 

Norge ant linjer 

Norge ant tjurar 

Finland ant linjer 

Finland ant tju-
rar 

Fjällnära 

Fjällnära tjurar 

Totalt kolinjer 

Totalt tjurar 

Ian länen skilt · f O 

o sig ran dessa men inte mycket, 
sa pro f por 10nerna hade varit ungefär desam-
ma men linjerna varit fler. 

Man ~an i alla fall se att fördelningen mellan 
de ohk l" bl' . a an som kolinjerna stammade från 

ivit betydligt bredare än under avelscen-
t:rtid~n från 1905-1939. Då fanns det 69 ak
tiva tJurmode 1· · . r lilJer i avelscenteraveln varav 
42 kom från Jämtland och 27 från hela övriga 
Norrland och N . o . d . orge. Men vi gar igenom e 
ohka grupper 1-na ite noggrannare. 

~ 

Skara S:a PRF/ Tot S:a Tot 
vanlig Aleb antal 
se min tjurar~ 

4 10 4 14 -
2 27 13 40 -
3 15 15 -
5 39 8 47 -
4 4 4 8 -

3 3 -
2 2 -

1 2 ~ 

1 1 -
1 1 1 -

1 1 -1 1 1 ~ 

20 100 36 136 -
36 153 96 249 ~ 

-
37 --

103 -----
ca 10 --

40 

-----
12 --

25 -
ca 187 -----

417 

fjällkon 
•• 

ALDRE GENBANKSTJURAR 
Här finns en övervikt av kolinjer från Västerbotten och det beror som sagt på att man 
där lyckades väldigt bra med sin avel på 50 och 60talet. Man hade många högavkas
tande kor och det återspeglade sig i antalet inköpta tjurar efter kolinjer från Västerbot
ten. Här fanns de tongivande linjerna från Umeå Lantmannaskola och ett flertal linjer 
från Flarken trakten, dom finns beskrivna i fjällrasboken. Inte mindre än 7 av Väster
bottenslinjerna hade anknytning till Flarken och de tjurar som stod i den tjurförenin
gen. Men här finns även rejält udda linjer från bönder som inte varit aktiva i aveln 
på 40 och 50 talet, men får sälja in enstaka tjurar på semin och som rejält bidrar till 
bredden i rasen. De 40 olika kolinjerna producerar innalles 54 tjurar eller 1 ,35 tjur per 
kolinje. Egentligen är det ett lågt värde och visar att många av linjerna bara hade en 
tjur efter sig . Dock finns här flera av linjerna som förekommit i seminaveln med tjurar 
innan frysningstekniken kom. Så flera av "1 tjurslinjerna" hade haft flera tjurar i dom 
om allt funnits fryst från semins start på mitten av 50talet. 

YNGRE GENBANKSTJURAR 
Här möter vi för första gången i seminsammanhang gamla kända kofamiljer som 
G-linjen från Elna Aronsson i Långänge via tjuren 791 Karat. En kofamilj som var 
välkänd under tjurföreningstiden. Här kommer S-linjen från Abrahamssons i Tor
valla med sin första semintjur 933 Kam, fast den kolinjen funnits med i aveln sen 
starten av den i början av seklet och bland annat kom den gamle matadoren Zaren 
R3056 ur den. Här får vi in 717 Kare ur en av de allra mest tongivande kolinjerna från 
avelscentertiden och de följande årtiondena K-linjen från Johan Jonsson i Billsjö. 
Sen kommer helt nya linjer in som mödernet bakom 708 Bill, 713 Smyg, 724 Bergis, 
782 Svarten och 786 Maro som naturligtvis ökade genmassan. Totalt blev det 21 nya 
mödernelinjer till aveln, men under perioden blev det bara 28 nya tjurar vilket ju 

visar hur korsningstjurarna började ta plats. 

9 Zober. 
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SEMINTJURAR FRAN NYLAND 
En i sig missvisande rubrik eftersom även de tidigare gruppernas tjurar kom från Nyland 
men vi vet vad vi talar om. Här återfinns de tjurar vi pratat om i Fjällkon sen förenin
gen bildades. Under den 16år lång~ perioden tillkom bara 35 nya tjurar men glädjande 
nog ytterligare 19 tjurmoderlinjer. Aven här kom gamla kända kofamiljer fram med sin 
första semintjur som Druva linjen från Enfrid Näslund med 6720 Jovial, en linje som gett 
många stamboksförda tjurar i den tidiga aveln. Eller L-linjen från Folke Rådman Kallsta 
Lit med 943 Bass. Åter andra dök upp för första gången men har sen blivit begrepp i fjäll
rasen som Ö-korna från Nordströms i Norrby Tavelsjö med 6702 Bazar, 6703 Bingo och 
67 48 Bör. I ett par fall fick vi in tjurmoderlinjer som inte varit med i kokontrollen länge. 
Både 6738 Mast och 6777 Makro är såna exempel. Slutet på denna period föder fram 
Projekt Rädda Fjällkon och de två åren med gårdssamlingar av tjurar som sen blev Ale
bäckssamlingarna. Det var förvisso en period av konflikter och kamp. 

SEMINTJURAR FRÅN SKARA 
Kanske den period då vi haft minst bråk omkring aveln och ett skönt avb~ott 
mot tidigare epok. Det blev nya människor som tog vid som avelsansvanga 
för seminverk~amheten när ~en flyttade söderut och för fjällrasens del blev 
de~. bra. E~t mmus v~r naturligtvis att en del kunskap som fanns i ":Väggar~ 
na uppe 1 Nyland forsvann på kuppen. Antalsmässigt har seminenngarn 
minskat katastrofalt under denna period likaväl som antalet kor i kontroll, 
M_~n ~ikväl h~r _20 nya kolinjer .. kommit med i aveln och 36 ytterliga!.e tjurar. 
Har fmns gladJande nog de forsta kolinjerna som stammar från AlvdaleD 
ba~o1? rasens ny~ topptj~rar 6854 Josef och 6856 Fred. Samtidigt har ga~la 
kohnJer som vant med 1 flera tidigare grupper producerat tjurar. R-lin~en 
från Norbergs har gett 6847 Levis, 6851 Gus och 6869 Marieberg. S-linJen 
från Nordströms i Norrby har gett oss 6870 Salvador 6879 Sidor och 6887 
Dolpf för att nämna några. ' 

•• 

PRF / ALEBACKSTJURAR 
Denna grupp är på många sätt den mest heterogena. Här finns många a d t dda 

o k 1. . v e mes u 
härstamningarna och manga nya o mJer, här är även skillnaden i kvalitet tjurarna 
emellan som störst. Det vi får komma ihåg när vi ser på antalet tjurar och antalet kolin
jer i denna grupp är att ~per~alagret efter respektive tjur många gånger är mycket be
gränsat. Ett par av Alebackst1urarna har gett strax över lOOOdoser sper onga 

· · ld · ,, k d f" ,, .. ma men ma har gett så hte att v1 a ng mar na sort dom for allmän användn· Så d e-
o k å ,, . mg. en g nomsnitsliga paver an p rasen som en vanlig" semintjur i de föregå d a 

· 1. o en e gruppern haft är större en den genomsmtts 1ga paverkan en PRF/AlebäckstJ·u h ft N.. . år 
.. · ·d .. d t · · · . r a . ar Jag g igenom harstamnmgar 1 ag ar e 1 pnnc1p mgen av de "vanli·ga" . . 

. .. . semmtJurarna som inte nån gång dyker upp 1 harstamnmgen på något av de kommand 
1 

d' D t 
.. · l .. t k t t f t . e ave s juren. e ar iså fall de al ra vars a a as ro erna yp 7 49 KaJak som j·ag ald · .

11 
.. 

. . . ng ser ti , annars ar regeln oftast så att en gång semmtjur = alltid med i rasens historia f åt 
ram . 

Vad gäller PRF/Alebäckstjurarna är det definitivt inte så dom a"r h lt k 
1 

. 
.. . . , e en e t mmdre an -vända och en del forsvmner ut ur praktisk användning och återgå t'll 

·k "l å f' d d" h .. .. r 1 att vara en del av genbanken. L1 va s mns om ar oc ar raddade kvar för event 
11 

f . 
ue a ramtida behov. 
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NORSKA TJURAR . 
.. 11 material ur avkastnmgssynpunkt 

Ur breddningssynpun~t ett vardefu_ t fficiell a~kommebedömning. Mjöl-
mer osäkert eftersom t1urarna sak~_ar O .t. kraft i aveln för fjällrasen, 

• 
0 ft rval ar en pos1 1v 

kanlag finns sa att det e er u . . .
11 

ända alla fjällrastjurar heller 
det är ju inte konstigare än att 

0
v1 mt~_vi an: haft efter norska tjurar så är 

f b . N.. · er pa de dottrar v1 
eter edömnmg. ar v1 s .. d svenska härstamningarna. . f · · modellen an e . 
dom nog en anmg kra tl~are 1 

0 ch SOtalet då det norska matenalet 
Ett mönster som syntes aven P~ 40 0 

nin arna. Materialet är inte gene
tog en stor bit av de svenska ~arst~m t g av avelsmaterial som STN 
tiskt brett beroende på det gigantis~a app . ek från 28000 kor i kontroll 
r~sen genomled fr~n 1960 t!ll 1~75 da n:_a~O~~let tjurar födda på 70talet 
till 300. Tjurmatenalet_ utgar ~r~~- dry~ 708 Bill och 786 Maro. Dessu
plus importer från Svenge a~ tJmfaderh ~p d ssin tjurar i slutet på 90talet 
tom importerade STN- förenmgen et~ a v um man samlade på sperma 

.. h" tamnmgar so efter mer avvikande aldre a_rs . t har man även importerat en 
och har använt i aveln. Det sista decenm~·king G tillhandahållit. Men 
del av de ungtjursmaterial som Sv~nsk ave 

1
u har fler kor i kokontroll än 

det största STN rasen bidrar med ar att ma:o~ är en springande punkt för 
vad vi har i Sve1ige, volymen på antalet 
framtidens fjällrasavel. 

FINSKA TJ 1~~~~r från tre tjurar födda på 80talet Lap-
Fjällrasmatenalet 1 Fm . . 'ka med finsk härstamning och 1991 fanns . . ·ka och P1empo1 . .. 
insälh, Lapmpoi . nde rad av inkorsning hos 31 olika agare. Ko~a-
90fjällkor med vaner~. .. g starkt präglat på 6 Fager, 705 Sol, 708 Bill, 

1991 och ar annu . . 1· . . d . F' terialet var . . 726 Basker. Som alla har aktiva tjur mjer 1 ag 1 m-
717 Kare, 723 Figer .? n 7 43 Bisko 67 45 Rimbo, 67 48 Bör, 6769 Delta, 6840 
land. Dessutom h~r ave 867 R pp söner i Finsk seminavel, förutom de tre 

684 7 Lev1s och 6 a . . . 
Gunde, 11 har tjurlmJer efter sig . 
finska tjurarna som a a 

f.. elseJ·ordbruk som tyvärr varit helt inriktad ·t på Pelso ang .. 
Mest kor har funm s 1 ordfinska rasen var avlad än mer utan farg 

o f" Den gam a n . 1 . 
På att avla pa arg. ... 1 och som väntat med en felaktig ave sm-

nska fjal rasen, k " k" 
än den gamla sve o .. tockarna, så fick man ett utbrott av ons or-
riktning, och ingen koll pa ag~t tag i och börjat åtgärda. Enligt uppgift var 

· m man nu tagi d f" å k telhypoplas1 so Pelso slaktade ut fjällraskalvar me arg p . roppen, 
det så dumt att man p_å . H · ska bedöma kvaliteten på det fmska ma-

. s till hv! ur v1 .. . o d l 
dom såldes mte en å Det finns en avkommebedomnmg pa en e 
terialet återstår at_t fundera plt ·t på en del, ju svenskare härstamning, ju mer 

d · tt bra resu a k f.. .. 
av tJ·urarna me ra manget. Men undantag finns. Jags a orso-

f.. nklar resone . k · · 
mj· ölk om man ore . d tt och göra en artikel om de fms a tjurarna 1 

å · omknng e a · å .. t t O rt tt ka ta reda p mer f". llt är det från matenalet p na e sva a mer Fram or a . . f" 
na0 t kommande num . · . d t .. . som finns bakom de fmska tjurarna var or 

å kolmJer e ar . . 
bedöma hur m nga_ . . o 10 olika linjer till v1 får veta mer. 

.. n försiktig siffra pa jag satter e 
Robert Nilsson 
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DAGS ATT 
JUSTERA 

RIKTNINGEN! 
Dom riktlinjer för aveln som vi drog upp i P,R,F 
och fortsatte med i Fjällrasföreningen har 
funkat bra att jobba med de gångna 20åren. 
Gruppavelssystemet har varit ryggraden i den 
avel vi bedrivit eftersom vi haft fokus på att 
bredda rasen, och rädda maximalt kvar och 
testa de gener som funnits i den. Tanken bakom 
allt arbete har för min del hela tiden varit att 
vi ska kunna bevara en tillräckligt bred fjällras 
genetiskt sett så att "morgondagens" bönder 
skulle kunna anpassa den till de förutsättnin
gar som gäller då. Jag tycker det känts som en 
bra målsättning och jag är på det hela taget 
väldigt nöjd med allt arbete som vi gemensamt 
lagt ned i föreningens hägn för att rädda kvar 
och dokumentera fjällrasen. Vi är ju faktiskt 
bara glada amatörer som gillar fjällkor när man 
hårdrar det. Men nu ser jag, och jag tror mån
ga med mig att utvecklingen håller på att slå 
undan benen på mjölkproduktionen i Sverige 
och fjällrasen åker med i den bensaxen om vi 
inte gör nåt snabbt! "Morgondagens bönder" 
lyser med sin frånvaro i dom mängder som vi 
trodde att dom skulle komma. Vi är med några 
glädjande undantag samma gamla entusiaster 
som när vi en gång startade föreningen. Så nu 
får vi som varit med ett tag försöka tänka lite 
nytt och anpassa oss efter verkligheten som är 
lite karg. 
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NYTT FOKUS, INTE BARA BREDD! 
Jag är övertygad om att ska vi kunna ha kvar 
fjällrasen som den mjölkras den alltid varit_ så 
måste vi ge den något annat än bara genetisk 
bredd, det måste finnas kvaliteter också. Att ha 
en genetiskt unik ko som inte betalar sin plats 
i lagårn är en klen tröst när räkningarna kom
mer och skatten ska betalas. Att avla kor för 
att enbart hämta hem pengar iform av EU-stöd 
av varierande slag håller inte på sikt. För att 
få en ekonomi måste vi ha en avkastning på 
kon, för att kunna bibehålla och helst förbättr~ 
avkastningen måste vi ha en viss volym kor i 
kontroll för att kunna testa nya tjurar. Ska des
sutom härstamningarna på tjurarna tas fram 
enligt ett system där vi delar upp rasen i tre 
delar så behövs ännu fler kor. Vi har idag helt 
enkelt inte nog många kor kvar för att köra et! 
gruppavelssystem med bibehållen kvalitet. Vi 

. ··r kan mte testa nog många tjurar, så enkelt a . 
det tyvärr, efter att vi tappat hälften av korna i 
kontroll på Bår. Vi har inte tappat så katastro
falt många renrasiga kor, men väldigt mång_a 
brukskor med SKB bakgrund som varit vikti
g~ ~ör att hålla antalet semineringar uppe o_ch 
dangenom möjliggöra avkommebedömnin
garna av tjurarna. 

KASEINERNA EN CHANS I ELFTE TIMMEN! 
Det som dykt upp de sista åren och som knap~ 

·· b" .. tt vi past har kunnat gå nån medlem for i ar a . 
nu konstaterat att fjällrasen har en fant~stisk~ 
fin mjölkkvalite via de kaseiner som f~nns i 

• 
0 f 0 kor i kon-mjölken! Men eftersom vi har sa a 

·· basen troll och det är det antalet kor som ar . 
för allt bevarande och avelsarbete så ka_~ vi 
. " battre mte addera ytterligare en egenskap 

O 

kaseiner" med fullt ut bibehållen br:dd
0 

pa 
h .. · f"" a0 rt vi maste arstamningarna. Det blir or sv , 

f.. tt kunna fokusera på en del egenskaper or a 
å o bl. det bara som stadkomma nagot, annars u 
att fisa och hålla för. 

· na2 Undrar Men behöver vi förbättra kaserner · .. 
o 2 J dom ar bra nagon, var dom inte bra redan. 0 

d f .. rasen med tromen ska vi kunna markna s ora 
.. d" . a·· rva de bra kas-var 1ghet så behöver t1urarna 
. D m måste vara emvarianterna med säkerhet. o 

o h de goda an
homozygota i sina anla~, all~sa a .. t nedär-
lagen i dubbel uppsättnmg for att saker tt 

.. · så krasst a va dom till avkomman. Det ar JU 

·' ' · 
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vi halkat efter avkastningsmässigt med runt 
2000liter per ko och år gentemot SRB, SLB och 
SJB sen föreningen startade för snart 20~: sen. 
Vi kan inte tillhandahålla mängden mJolk_ så 
lätt men vi kan erbjuda en oöverträffad kvalitet 

å den om vi satsar på det. Vill vi att till exem
~el gårdsmejerister ska testa fjäll_rasen s~ ko~-

r dom kanske att göra det via att kopa m 
km~ or till sin besättning. Men lika troligt är att 

vig h · ·· 11 · dom har kvar de kor dom h~r oc is:a et s~mi-
rar med fJ"ällras på dom. Ar det nat man mte ne h o .. 

·· sugen på i gårdsmejerisamman ang sa ar ar . . k 
det att ta in nya juverbakterier 1 sm ver sa~-
h t därför är överkorsning till fjällras en trolig 
v!d för många av dom. Är man sen_ nöjd med 
de kor man får så kanske man går vidare. Har 

· d 0 rekryteringsdjur med far och morfar som 
vi a å . 1··t 
h Ptimala kaseinanlag s är kvigan a tare ar o o -

11 tt älJ. a. Men vi ska inte göra oss nagra 1 u-
a s h 1·· b sioner om att vägen ligger bred ?c s at ara 

f .. att rasen har bra kasein er. V1 kommer att or o o 

behöva kämpa i alla fall och under man_ga ar 
än kommer det att behövas extra pengar i bev-
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arandearbetet om det ska lyckas, för alla av oss 
kommer inte orka med att vara gårdsmejerister 
utanpå allt annat som krävs av en bonde idag. 
Under den tiden måste nog många kor finnas 
kvar i lagårdarna och vara med i kokontrollen. 
Men sannolikheten att våra ansträngningar 
ska bära frukt ökar om vi ser till att kaseinerna 
finns på plats i djurmaterialet. 

Som det ser ut nu har SRBNiking red klara 
problem med sina ystningskaseiner, Holstein 
likaså. Men vill dom ta tag i frågan seriöst så 
kan dom via den stora mängd tjurkalvar dom 
kan testa genomiskt, åtgärda sina problem 
ganska enkelt utan att tappa kvalitet på andra 
områden. Det finns ibland hos lantrasentusi
aster ett litet förakt mot "sönderavlade produk
tionsraser" och visst dyker det upp problem i 
konventionell koavel ibland. Men ingen ska 
tro att katastrofjuvren på de gamla laglands
korna frå~ 70talet finns kvar på dagens Hol
steinkor. Aven Viking red/SRB har förbättrat 
sig ~vsevärt de sista 20åren. Avkastningen 
har okat och man har förbättrat många andra 
egenskaper likaväl. De konventionella korna 
av i dag är på totalen mycket, mycket bättre 
än dom var för 20år sen. Fjällrasen har ida 
ett försprång på kaseiner, fertillitet, ben och ä~ 
fantastiska betesdj~r vi~ke! är bra och viktiga 
egenskaper men star vi still så är dom and 

• o . ra 
snart ikapp. Sa ska vi lyckas förvalta kasei _ 
försprånget så måste vi agera nu! n 

MITT FÖRSLAG! 
J.~g fö~eslår att vi slopar gruppavelssystemet 
f?r d~ t~urar vi tar fram för "vanlig semin" alltså 
for Vikings verksamhet. Där försöker vi via rik
tade parningar åstadkomma så bra kaseiner 
som möjligt ihop med det bästa vi kan åstad
kom~a produktionsmässigt och juvermässigt. 
De tJurarna som har optimala kaseiner kom
mer alltid att ha döttrar som ger bra mjölk 
ur kvalitetssynpunkt även om dom inte är 
~.~?ptjur~r pr~d~ktionsmässigt. Vi får ett högre 

agstavarde dJuren om dom har bra kaseiner. 
~et blir mer lönt att ha kvar fjällkor i produk
tion_. Utan tvekan är det dessutom den typen 
av tJurar som kan attrahera en exportmarknad 
och gudarna ska veta att fJ'ällrasen behöver 
kunn "l' a sa Ja alla doser vi bara kan om vi ska 
vara kvar O v ·ki ' · pa i ng med tjurmaterial. Ska vi 
kunn~ erbjuda fortsatt samverkan med Norge 
:: Fi~land med för export godkänd sperma 

s_~e tJurarna vara samlade på tJ'urstation, så 
det ar o h" · · .. er ort viktigt for framtiden för rasen. 

Vi ha 1 t' r re a ivt de andra hotade raserna i nor-
de~ en enorm genbank som du som orkat läsa 
artiklarna i t 'd · D t .. . i mngen kunnat konstatera. e 
armt b · . .. e nsten på genetisk bredd som hotar 
f~allrasen av idag, det är att det snart finns ner 
tJurar med fryst sperma än det finns kor i kon
troll som .. f . · ar aran av idag och som gör att vi 
måste agera, och det snarast' De problem som 
fann .. · · s nar vi startade P,R F var att nästan alla 

fjällkor var nära släkt med varandra, det prob
lemet finns inte idag efter att ytterligare 150 
nya tjurar samlats på sperma och över 60 nya 
kolinjer kommit med i de härstamningarna. 
Det som är problemet är att 16 av 20 mjölk
bönder slutat sen 1990 och att fjällkon inte 
kommer in i de nya stora kostallarna. 

S~a vi sluta med breddtänket? Nej inte helt! 
V: har fortfarande äldre tjurmate1ial som vi be
hover få fram söner efter för att bygga på delar 
av härstamningsbredden i genbanken. 6 Tive, 
14 Gredor och 9 Zober, 10 Zorn, 33 Sving, 58 
Sven, 11 Julius är alla exempel på äldre tjurar 
med så awikande härstamningar att vi måste 
komplettera genbanken med söner efter dessa, 
0 :h gärna mer än en son per tjur. Förslagsvis 
via kommande Alebäckssamlingar, jag tycker 
dock att mödrarna ska vara de bästa tänkbara 
fjällkorna med så bra kaseiner som möjligt. 
Jag ser inte heller att vi måste ha kvar grup
pavelstänket kring de parningarna. Jag vill 
~elst inte se de tjurarna på Viking, Vikings 
tJurmaterial ska ha fullt fokus på att rädda 
kvar produktionsanlag och förbättra kasein
erna, ska vi använda äldre tjurar som tjurfäder 
på Viking så ska det vara för att man tillex
e~pel från STN-föreningen "beställt" en viss 
harstamning. 

Söker föreningen nya EU-medel för att testa 
fler kor och kontinuerligt ser till att den bättre 
halvan av rasen är testad för sina kaseinanlag 
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så kan vi utan större bekymmer, med riktade 
parningar på de bästa korna åstadkomma tju
rar som har minst 5 av 6 rätt på kaseinerna. 
Med lite mer ansträngning (och lite tur) kan 
vi åstadkomma de som har 6 av 6. Jag har på 
grundval av det jag läst hävdat att Kappa ka
sein B är det ekonomiskt viktigaste anlaget av 
de enskilda kaseinerna och att efter det kom
mer Beta lactoglobulin B och sist Beta Kasein 
A2. Kappa kaseinets första plats är jag säker 
på men kanhända är Beta kasein A2 viktigare 
än Beta LG B och i vart fall det som kommer att 
vara viktigast om några år, hälsotrenderna är 
svåra att förutsäga, men jag tror vi ska försöka 
gynna mer A2 om vi bara kan. 

Egentligen är en justering av aveln inte så 
dramatiskt, man måste anpassa sig efter verk
ligheten. Det som är dramatiskt är den eko
nomiska verkligheten och det ointresse som 
politiker och myndigheter visar inför bevaran
dearbetet, vi måste försöka göra något medan 
vi orkar och har kor kvar att arbeta med! Har 
du en bättre ide så skriv till redaktionen eller 
styrelsen. Denna ide kommer jag att skriva en 
motion om till nästa stämma. 

Robert Nilsson 

21 



fjälll<on fjälll<on 

VAD ÄR RÄTT VÄG FÖR DEN "FJÄLlNÄRA" DELEN AV FJÄLLRASEN? 

Jag har funderat under flera år på och omkring 
den "fjällnära" delen av fjällrasen. Att jag sät
ter "fjällnära" inom citationstecken är för att 
jag upplever det som att vi hamnar lite snett 
kring alltihop just på grund av namnet, och att 
det lite grand börjat leva sitt eget liv. 

P.R.F OCH DE FJÄLLNÄRA DJUREN. 
När vi startade P.R.F så lovade vi Nils Dahl
bäck att inte "glömma bort den oavlade resten 
av fjällrasen" som jag minns att han kallade 
den. Vi skulle samla sperma efter tjurar från de 
besättningar vi kände till då (Lillhärjeåbygget, 
Klövsjö och Biellojaure) Det hade redan sam
lats sperma efter Klöver och Munter nere på 
Elitsemins anläggning Pilbo gård så dom 
fanns när P.R.F startade men han ville vi skulle 
samla fler. Detta gjordes och 1 Arne och hans 
son 28 Jaure samlades. Vi försökte även samla 
12 Biellman som på samlingen inte skaftade ut 
penis och inte kunde betäcka, samt 54 Bielle 
som var för elak och bara attackerade allt och 
alla under samlingsförsöken och helt nobbade 
den uppställda kvigan. Med detta var Dahl
bäck nöjd. 

Grunden för Dahlbäcks engagemang och även 
för P.R.Fs var att vi hoppades att djuren från 
dessa besättningar i högre grad representer
ade material från den lantraspopulation från 
vilken man hade tagit fram fjällrasen, än de 
fjällkor som fanns kvar på andra ställen. Vid 
denna tid fanns inte någon dokumentation 
tillgänglig på mödernelinjerna på de på semin 
frysta genbanksmaterialet, det fanns ingen 
dokumentation om hur många olika kolinjer 
som fanns kvar i Sverige, det fanns ett sum
mariskt härstamningsregister på en minimal 
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del av fjällrasen som Kurt Graaf i dåvarande 
genbanksnämnden hade satt samman med 
från djurägarna frivilligt insända uppgifter. 
Men det fanns inga data om de övriga fjällkor
na som fanns runt om i Sverige. Vi lyckades 
via att Bengt Lindhe anslöt sig till gruppen 
få köpa ut en datalista med sifferuppgifter 
om härstamningar och id nummer på de djur 
som fanns knutna till kontrollen och semin
verksamheten. Annars var det väldigt svårt att 
få dåvarande SHS att vilja hjälpa till. Vi kände 
inte till omfattningen av "besikningstjurlag
sti!tningens" inverkan. Kort sagt kunskap
smvån när vi startade PR.F var inte vad den 
är idag. 

DNA SMÄLLEN. 
~lt. arbete kring de Fjällnära djuren var till en 
bor1an upphängt på att de var "mer unika" än 
de vanliga fjällkorna, och för att inte riskera att 
tappa bort anlag så bestämdes att vi tillsvidare 
s~ulle avla dessa för sig. Men det gick ju att 
rakna ut att detta material inte tålde att inavlas 
o_m det skulle bli nåt vettigt kvar av det. Histo
riskt var inte djuren inavlade i onödan och när 
detta ~örjade ske så syntes det på att storle
ken mmskade rätt påtagligt. En del fertillitets 
problem uppträdde även i denna grupp, om 
~-an jämförde med fertilliteten på de vanliga 
fJallkorna. Som tur var kom djuren från Funäs
dalen fram och det går inte att överskatta hur 
viktiga dom varit för att hålla den lilla grup
~ens inavelsproblem hjälpligt stången. Hade 
mte Fu_näsdalendjuren kommit in i gruppen så 
hade vi snabbt behövt ta en rejäl funderare på 
om detta var en bra väg att ta, nu fick vi rå
drum, men hur skulle vi gå vidare? 

Ja innan vi han ta ställning till det så ~om Ka?
taanens undersökning på hur DNA bilden sag 
ut på de nordiska raserna och deras delpopu
lationer. Han fann att de fjällnära djuren va: 
en sentida avläggare från fjällrasen och allt~.a 
att betrakta som en gren i kronan istället for 
som en rot till trädet. Det var mycket snopet 
och först var det svårt att begripa hur det.t~ 
kunde vara fallet. Sen visade det sig när _vi i 
arkiv fick fram dokument att besiktningst1ur
lagen förde fjällrasen längst upp och ut i lant
brukssverige och att det funnits fler ~ontak.ter 
mellan fjällkorna än vad vi trott. När vi sen fic~ 
b'l · tt ga 
. 1 den av aveln ytterligare klarlagd via~ 
igenom stamböckerna från start till slut sa klar
nade bilden ytterligare av att fjällrasens gen
Pol "formerats" rätt färdigt redan på slutet av 
4~_talet början av 50talet. Efter det had: ingen 
storre mängd material inkommit eller forsvun
nit på tjursidan tills korsningsaveln startade. 
Så i efterhand så var det väl inte så svårt att se 
varför de fjällnära djuren egentligen saknad~ 
den särställning ur bevarandesynpunkt som vi 
trott att dom hade. Men djuren fanns, och gott 
om k" f s det dessu-
tom. 

anslor och engagemang ann 

Ar . TVIVEL PÅ VÄGE~. d 1 re-
... betet 1 föreningen löpte pa med en e 
Jala . .. d"r med den . .. gropar 1 vägen varfor det a t 
fJall .. . cket anna . ~ara gruppens framtid likt my m-
tidvis fick sättas åt sidan för mer akuta beky 
mer N.. m fJ. ällrasen · ar jag skulle skriva boken ° .. Vart · . h vardera 
d Jag tvingad att tänka knng oc . väl'a 

en delen av fJ'ällrasen. Hur skulle J~g 1 
att . d Ila tiotusen-Presentera den 1·ämfbrt me a . 
tals d' t l dJur som . JUrägare och hundratusen as . b 
Jag · m i o-
k inte skulle hinna med att nämna O 

en N.. tt keende som · ar man gör en bok om e s 

omfattat 120år och över 60000 stamboksförda 
kor och tjurar så tvingas man ställa saker mot 
vartannat av utrymmesskäl. Eftersom de fjäll 
nära djuren genetiskt motsvarade en gren på 
trädet så försökte jag istället koncentrera mig 
på stammen och nämnde inte mycket om dom. 

När jag sen blev uppringd av Sven Hammar 
från Funäsdalen och fick ett mycket intressant 
och givande samtal med honom och märkte 
att han inte riktigt gillade att Funäsdalsdjuren 
"stängdes in" i den fjällnära delen av rasen så 
påverkades jag av det. 

Senare fick jag läsa i en bok om fjällägenheter 
om hur författaren från södra Sverige i bästa 
välmening åkte till de sista fjällbönderna och 
frågade om dom hade "fjällnära kor". Uppen
barligen ovetande om att termen föddes av 
Sven Blomberg runt 1990 som en beskrivning 
av kor med okänd härstamning som "nästan 
var fjällkor" och att det var en term som in
gen någonsin använt i ~istorisk tid om fjällkor 
vare sig i fjällen eller vid kusten. Det blev ett 
vittnesbörd om att begreppet "fjällnära kor" 
börjat leva ett eget liv fr~_kopplat från _kunskap 
och historia. För inneborden som vi gett de 
"fällnära" djuren är definitivt inte nåt som är 

J "'l kl -+ allmänt känt eller s1a v a1 l, 

Sen finns de entusiastiska "inavelsskåningar
a" som av jordbruksverket beviljades status 

n avelsorganisation. I praktiken gör det de 
~~llnära djuren i deras genbank till en egen 

som kommer att utvecklas mer och mer 
ras ·11 bl. å · 
b t från den fjällrasen tl att 1 n t som m-or . o 

gen vet vad, eftersom m_~n mte nago?stans 
dokumenterar vad man gor med eller far från 

djuren. 
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VAR ÄRVI NU? 

Naturligtvis kan det finnas mer än en åsikt om 
det, men jag för fram denna att nu när fjäll
rasen på det hela går genom en eklut av tap
pade kolinjer och färre bönder så måste vi dis
kutera vad vi har för målsättning för de djur vi 
kommit att kalla fjällnära. 
Ser vi på det krasst så är dom inte längre en 
genbank för fjällrasen, den statusen tappade 
dom egentligen redan när Kantaanen berättade 
om resultatet av DNA proven. Med nästan 400 
frysta tjurar, de fjällnära förutan, och med över 
170kolinjer bakom dom och med i tjurmoders
ammanhang oanvända kolinjer i kokontrollen 
att plocka tjurmödrar ur så är det bara att kon
statera att vi kommer inte att behöva gå till den 
fjällnära delen av rasen för att plocka material 
för att motverka inavel i fjällrasen. Fjällrasens 
problem är idag inte inaveln och kommer tack 
vare spermagenbanken heller antagligen ald
rig att bli det. Fjällrasens problem är att korna 
försvinner från mjölkgårdarna. 
Ur kaseinsynpunkt är heller inte de fjällnära 
någon genbank att ösa ur. Efter så många 
provtagna djur är det bara att konstatera att 
det hellre är dom fjällnära som behöver hjälp 
med kaseinerna. De produktionsmängdsmäs
siga kvaliteerna är inte väl dokumenterade 
eftersom så få fjällnärakor stått i kokontrollen, 
men dom som gjort det har haft en produktion 
klart under medel och dessutom inte varit fris
kare än fjällkorna i övrigt när miljöfaktorerna 
varit jämställda. Så kokar man ned det hård
hänt är det egentligen hellre de fjällnära som 
behöver hjälp från den andra delen av rasen 
än tvärtom. 

VARFÖR ÄR DOM SÅ POPULÄRA? 
Ja jag vet inte hur man inte kan fascineras av 
berättelsen kring de gårdar och den drift dom 
kommer ifrån. Jag har själv gått till Biellojaur 
två gånger, Mårten Dahlberg har gått både dit 
och till Lillhärjeåbygget, Göran Lundström for 
till Biellojaure och Fatmomakke. Alla vi som 
gillar fjällkor fastnar inför berättelsen och 
människorna! Dom är ju ett vittnesbörd om 
hela det som fjällrasen kommer ur. Men, men 
dom är ju inte ensamma om det vittnesbördet 

Jag tycker idag när jag sitter och granskar 
härstamningarna på fjällnära djuren att det 
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hade varit bra om det varit fler djur från fler 
gårdar. När vi hägnade in vad som skulle räk
nas som fjällnära så var det ju utifrån tron 
att de var genetiskt avvikande mot de andra 
fjällkorna. Nu är dom inte det på annat sätt än 
att dom representerar sina unika kolinjer och 
det är vackert så och definitivt inte utan värde. 
Vad för andra egenskaper som dessa kor har 
som inte andra fjällkor har, har jag svårt att ~e . 
Allt som entusiastiskt skrivs på diverse hall 
om de unika fjällnära korna skulle enligt mitt 
förmenande gå att skriva om vilka fjällkor som 
helst. Skillnaderna som det pratas om är oftast 
miljörelaterade och försvinner när man sätter 
"fjällnära" fjällkor ihop med de "vanliga". Det 
finns kloka och dumma djur av alla härstamn
ingsinriktningar i rasen. 

~en jag undrar om det verkligen är rätt strate
gi om vi vill bevara fjällrasen för framtiden att 
vi så hårt koncentrerar oss på just dessa dryga 
dussinets kors ättlingar. När vi så dramatiskt 
tappar andra kolinjer i rasen. Jag tycker att de 
~ärstamningar som den fjällnära gruppen av 
idag står för är bevarade inte bara med hän
~slen och livrem utan även med flytväst och 
hvbåt om man jämför med hur hotade de an
?ra linjerna är. Idag så är troligtvis en av lin
Jerna från Lillhärjeåbygget Sveriges numerärt 
största fjällkofamilj och har 6 tjurar samlade ur 
den. Betänk att en förening enbart jobbar med 
?e~sa djur, en annan förening har tagit in dom 
1 sitt bevarande under annat namn och vi har 
en tredje variant. 

VAD VILL JAG DÅ? 
Min ide med dessa djur är att vi slutar an
v~nda begreppet fjällnära djur och fjällnära 
harstamningar och istället tänker på det dom 
egentligen är och hela tiden har varit, EX
TENSIVA FJÄLLKOR. Det finns fjällkor runt 
om i Sverige som funkar utmärkt på fäboddrift 
eller skogsbete , som kommer hem på kvällen 
och vill bli mjölkade, som är friska och lättkal
vade och kanske till och med har spenar som 
den som vill handmjölka tycker är bra. Men 
dom kanske mjölkar lite för lite eller är inte 
med i kontrollen så dom platsar inte som tjur
mödrar i den vanliga aveln. Däremot står dom 
för alla de egenskaper som vi vill förknippa 
med det som de djur vi kallat för fjällnära bör 
ha, frånsett denna enda lilla löjliga bit att dom 

fjälll<on 

o • • ure september 1990. 
Gardstunet på fjällägenheten BielloJa ' . 1 OOår har alla landbaserade glaciärer 

Foto: Robert Nilsson 

• 0 o de ur- att mom . ... . . 
1 inte kommer på mödernet tran nan av . "lt bort. Försvinner glaciarerna 1 H1ma aya 

1 r mgen sma · h dl ' .. · sprungliga besätningarna. Det spe a O kor. så försvinner dncksvattn:t ~c o .. mgsm~J -
ron hur bra dom är som brukskor, hushalls . 1. h terna för 1 Miljard manmskor. Ar det nan 
D . b" . på ns- ig e . .. k . f" å om egenskaperna som de dJuren a1 o tror att det mte ar produ tions orm gan 
kerar vi att tappa bort om dom inte brukas _pa hsom lantraserna som kommer att efterfrågas 

O n d1ko os · h T k .. ~et sättet, tror nån att dom blir kvar pa ~ ft- då? Vem tror ni komm~r att r;nga oc v1 Ja.. opa 
1 Skåne? Vore det inte bra att samla spe1ma e m den ko som mjölkar mmst p~ ~kogsbete? ~ det 
er en tjur från nån av Kristoffe~--~so~.s kor~:- den kon vi ska t~ fram? NeJ _Jag tycker v1 som 
betar på sonfjället i Sveriges bJorntataste .. .. kerhet för att mte tappa mtressanta anl~g 
råde. Eller andra fäbod brukares ~jäll~or._ Varf~~ ~:n ha en extensiv linje i f~ällrasaveln bred:1d 
skulle dessa inte vara lika genetiskt mt1essa den mer intensiva, men aven. den . exten~1va 
ta som de fjällnära korna. måste se bredare på si~ uppgi~t. Vi k~n mte 

'tt och lusläsa hå.rstamnmgar v1 måste 
J . ha en mer ag tycker gott och väl att vi kan . 

ag pra-ex.tensiv avelslinJ· e bredvid den som J . 
t t . · 1 Men Jag a om 1 den andra avelsartike n. · 
t d ttnet om vi 
Ycker vi tappar barnet med ba va .. dernet 

begr~nsar den till nåt som b~ra på ~o Sb ar. 
får harstamma från 7 besättningar fran ·~vå 
Varför ska vi hålla på att dra isär fjällrasen 21 Oå1· 
p . · 0 

• drygt 0 Pulationer? Vi har nu hållit pa i m ö at' 
med detta dom åren har gått fort so 1 g o r. s r d o malt ga 
. nart har det gått 20 år till och a O . . k-
1 d · .. 0 har v1 1 pra en riktning som det nu gor sa a 
t'k . h den en r ~ en delat fjällrasen i två delar oc 

1 
g som 

en fjällnära kommer inte att ha ana 
eft r 

erfrågas i framtiden, 

B 1 · . befolkning 
n igt forskare kommer Jordens .. · kor. 

V
at_t Plana ut mellan 9-11 miljarder manmms ma 

1 k .. da sa 
b ommer inte att kunna anvan l'a och 
k~rkningsmetoder so~. nu eftersoia~i~rerna 

S Påverkar klimatet for mycket. kare tror rn."1 ... f rs a ter med rasande fart, milJO O 

bara si a . o 
nskaperockså.Tänkerv1bredarefar bevaraege .. .. 

. . fl kolinJ· er i aveln och kan aven an vanda 
vim er · · å d 

d 1 det tJ'urmatenal som tas fram p en en e av . 
andra avelslinjen om vi tycker att de har m-

t kaseiner eller bruksegenskaper. Då 
tressan a · h h 

. 'hop fJ'ällrasen för framtiden oc ar håller v1 i 
f t att som en rätt bred ras som kan passa 

den or s . .. · b f" .. . 'ktningar idag men aven varn ra or for alla mn · d 
'd Det är jag starkt tveksam till att e 

framtl en. · f rt "t .. k rna kommer att vara om v1 o sa -
f'"llnara o Ja o ·11 ter som nu i 20ar ti · 

. h berätta vad du tycker, jag tänker mo-
Sknv oc ... .. o tt 
. . detta på nästa fJallrasstamma sa a 

t10neia om .. d ' .. t h" d ... 1 debatt i frågan. Gor m ros or vi får en reJa 
och kom dit du med! 

Robert Nilsson. 
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fjällkon 
Mona Lo berg om texten "Vad är rätt väg .. " 

MINA TANKAR OM 
•• •• 

FJALLNARA KOR 

Svanviken i början på mars 2015 

Mina tankar om fjällnära kor 

Jag har inte samma ideologi som Robert. Tonen 
i hela förslaget andas motstånd och oförståelse 
mot de fjällnäras popularitet. Men dragning
skraften finns där ...... 

Först tror jag att det beror mest på politiken 
om vi ska ha några bönder kvar alls. Även 
dom högproduktivaste är snart hesa, men in
get händer. 

Hur mycket går fjällkons avkastning att öka 
och hur ska det hjälpa upp populariteten? 
Framtiden kräver nog mer kvalitet än kvan
titet. Jag tror att "hårdkorsa" på kaseiner kan 
ha sitt syfte. Men i all produktion måste det 
finnas en efterfrågan. Att få fram produkter i 
slutänden, kräver ett enormt arbete. Att leva 
på det är en livsstil som inte så många mäktar 
med för det behövs volym av både kor, mjölk 
och produkter. Sällan finns utrymme för an
ställda. 

Därför är de fjällnära perfekta till det lilla 
hushållet, mejeriet, familjen som vill kunna 
påverka sin vardag och till viss del leva av sina 
kor. Ett annorlunda och långsiktigare tänk. 

Låt alla få plats! 

Sök pengar för kaseinprovtagning. 
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Släpp DNA-kravet på gårdsnivå, det bör räcka 
med härstamningskontrollen. 

Gör kohållningen enklare och rikta förenin
gens energi utåt. 

1:>.:t går ju redan att använda fjällnära tjurar till 
fJallkorna och tvärtom. 

Jag tror visst på en efterfrågan av lågavkas
ta~de kor, att stordriften återigen övergår i 
mmdre gårdar, att fjällkon redan stod i främsta 
ledet om dom efterfrågades där och framförallt 
att man inte ska se ner på dom som nöjer sig 
med mindre. 

Jag är rädd att dom fjällnära kommer bort un
der magen på produktionskorna och att urva
let blir en sorts 2:a klassens kor som kastas ut 
från de större gårdarna och kan duga åt den 
som inga visioner har. 

Det blir nog svårt att få bort den fjällnära 
benämningen. Se dom som den resurs dom är. 

Mota inte in allt folk i samma fålla för en del 
går inte att fösa. Och just dom, som blev kvar 
utanför, är de som kommer att ha fjällkor kvar 
till sist .... . 

Mona Loberg 

fjällkon 

Robert Nilssons svar till Mona Loberg 

Reflektion kring 
tänkvärda tankar 

Du är en klok kvinna som jag har stor respe
kt för, och du har rätt i väldigt mycket av det 
d~ skriver, det är ingen lätt sak att jobb~. med 
vidareförädling. Så att vi alla som har fjallkor 
ska bli gårdsmejerister är inget alternativ. 
Fortsätter dagens politik så har du klockr~nt 
rätt att de blir de mest "svårfästa" med de mm
sta besättningarna som blir kvar för där lever 
man inte på kon allena. Sen är då frågan hur 
lätt det blir att bevara fjällkon på sikt, utan en 
förening med struktur och med enstaka små 
1?esättningar med långa avstånd emellan. 
Aven dom "svårfästas" gårdar måste en gång 
generationsväxlas och har då fjällkokärleks
genen gått i arv till nästa generation? 

Men att kalla en skiftning i aveln för att "~ård
korsa för kaseiner"! Nja, där miste du meJ. 
Försvinner fjällkorna från de kontrollanslut~a 
Injölkgårdarna så är det slut med en avel for 
att bibehålla fjällrasens kvaliteter. Utan att 
någon del av rasen tar höjd och testar korna 
regelbundet och försöker gallra fram b.~a an
lag så kommer den som helhet att församras. 
M · f'"ll asens en mgen har pratat om att höja Ja r 

O 
. 

avkastningsförmåga det är tyvärr nog sa at; 
d ' r· fa . et På rasnivå knappast går, korna är or 
Idag, enstaka besättningar kan däremot ly~k
as med lite tur. Sen kan man resonera knng 
hur framtidens mjölkproduktion kommer .. att 
se ut, antagligen så sker den utan nån ~torr~ 
del kraftfoder men en lågavkastande "grasko 
kommer i all~ fall att ge sämre utbyte och mer 
arbete per kilo mJ'ölk än en högre avkastande 
" .. llf d att grasko". Så avkastningen kommer a 1 

0 

spela roll, framförallt utan bidragspengar tran 
EU. 

Det är i förstone idag inte den fj~ll~ära del~_n 
b kymmer. Men det gar mte att fo-

av rasens e h h 1 ·n 
kl bort härstamningskoll oc ypop as1 . 

ren a o · · d f O orna . a seriösa så ma v1 ta i om rag . 
Ska v1 :a~ kan vi justera i regelverket för att 
Men v1ssdet vartefter situationen kräver det. 
anpas~a de 1·u kaseinprojekten att de perfekta 
Sen visa · t · d del 

. 'korna kanske inte fanns JUS i en 
me1er1 m vi idag kallar fjällnära. En del 
av rasen so O 11 Att d t · .. bra men långt ifran a a. e i 
av dom ;;U bidragssystem är praktiskt och 
~.agens t ed kor som mjölkar måttligt mycket 
l~~sam mh dom som hushållskor är inte svårt 
narman ar · b 

.. o är det enbart bra? Bhr det ra att forsta, men 
.. förutsättningarna ändras? Ska alla rasens 

nar o d t 13 kor2 hushållskor komma tran en as . 

.. är frågan vi måste tänka över. Vad missa~ 
~arf.. bra anlag för hushållskoägaren om v1 
v1 or · d l'lla .. . Ut större del av rasen 1 en 1 stanger mena d l'"tt 

. k fao llan 2 Är det ointressant me a -genetis a · . · k k 
1 de fertila kaseinmäss1gt bra, fns a o~ 

~~ va h , haollskoägare? Jag hoppas inte det. V1 foren us . b 
o t åga tänka och debattera knng egrep-

mas ev o f ·t 
. '"11 .. det är inte nat som unm s sen 

Pet fJa nara, h't 
1.. man" det är ett namn som i -"Adam var ans , 

0 
.. tt 

tades på för en del av fjällrasen pa samma sa 
del av fjällrasen kallas grupp 1, grupp 2 

som en t d och ska V. d ska vi fylla det begreppe me . 
etc. a l'k dant där är frågan för framtiden. 
det heta I a , b"tt ' 

.. h . mer vi pratar om den dess a re. 
J~ fohr.~ oc ä~~u fler argument för och emot en 
Lat ora t ' 
förändrad syn på fjällnärabegreppe . 

Robert Nilsson 
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FJÄLLNÄRATRÄFFEN 
I ÖREBRO 
7-8 mars hos Håkan och Karin i 
Granhammar, Ostbitens mejeri. 

Vi som hade möjlighet att komma på träffen, 
anlände efterhand mellan 10:00 och 12:00. 
Dom som kom tidigt fick en fikastund, medan 
dom som kom till 12 fick börja med lunchen.12 
stycken deltagare fick uppleva ett antal trev
liga timmar tillsammans i en mysig lokal ovan
för "stickverkstan", i cafeet. Hela miljön andas 
hemtrevnad. 

På lördagen diskuterades tjur- och kolinjer, 
där framförallt kolinjernas numerär påtalades. 
I vissa linjer finns det bara några få individer 
medan andra är väl representerade. Under ef
termiddan gjorde vi även ett besök i lagården 
och tittade på dom 31 mjölkkorna (varav 25 
är fjällnära). Tillsammans med rekrytering är 
djurantalet ca. 75 st. Det är den största fjäll
nära besättningen i Sverige som mjölkas . 

På kvällen fortsatte pratandet runt Roberts 
skrivelse (kommer mer om det i nästa num
mer) tills vi blev trötta och åkte för att sova på 
Sanna krog, ett bra ställe att övernatta på, efter 
E18. 
Efter en god frukost och med lite tv-tittande på 

Vasaloppsstarten, bar det iväg till Granham
mar igen. Karin berättade om deras verksam
het på gården med bl.a. tillverkning av ost, 
garn, fällar och köttlådor. Hon kallade det: -
Från jord till bord, från tacka till jacka. 
Förmiddagsfika och åter till lagården en kort 
stund för att titta på djuren, in i värmen och 
mer prat om hur framtiden ser ut för fjällkon 
generellt, och alla kolinjer som är fåtaliga ida~ 
och riskerar att försvinna för alltid. Det är 1 

dagsläget inte helt lätt när djurägarna minskar 
och korna likaså .... 

Vad som är glädjande är att det är fler än v~n
ligt som har hört av sig och vill köpa fjällnara 
djur. 
Efter detta åt vi en god lunch. Sedan skiljdes 
vi åt efterhand som vi hade pratat oss nöjda. 

Ivan Eriksson, Fjällnärakommitten 

*** * * 
* * * * 

Detta material har delvis 
finansierats med EU-medel 

*** 
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